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 :ملخص البحث 

 القةرنن بعةد الثةاي المصةدر فهةي التشةرع؛  أدلةة بةو  طظومةة مكاىةة للسنة أن فوه شك لا مما 

 الصةةحابة مةة  صةةد  سةةل  وتبةةدع  تحرعةة  أي مةة  لصةةواىتها تعةةالى الله هوةةي وقةةد الكةةرعم،

 طةنهم وىقلةت والنقة ، والكتابةة بةالحف  فتناولوهةا الإسةلا  أئمةة مة  بعدهم وم  والتابعو 

 . جو  بعد جولا

 متفةاوتو  الةرواة ىجةد فٌىنةا والنق ، الحف  طلى والقدرة الملكة في متفاوتو  الناس كان ولما

 طوامة  مة  ععترعهةا ومةا البشرعة صبوعتهم بسبب الحدعث لألفاظ وحفظهم ضبطهم درجة في

 مة  سةمعه كمةا للحةدعث المةًدي المتق  الحاف  منهم فنجد الضبط، وخفة كالنسوان الدهر

 النبةي بلفة  عتقود ولا بمعناه الحدعث عًدي م  منهم ىجد كما -وسلم طلوه الله صلى – النبي

 .بالمعنى بالرواعة ععرف ما وهو -وسلم طلوه الله صلى –

 والفقةه الحةدعث وطلمةي الفقةه أصةول طلم بو  الوثوقة الصلة اضهار إلى عهدف البحث فهذا 

 مة  السةنة حفة  وسةائ  م  وسولة أنها إذ بالمعنى الحدعث رواعة حكم طلى بالوقوف وذلك

 الوقةةائ؛ مةة  الكثوةةر في الفقهةةا  اخةةتلاف حقوقةةة إلةةى الوصةةول ثةةم ومةة  والضةةوا  الاىةةدثار

 .والأحكا 

 .الترجوح ،الأخبار ،قبول ،المعنى ،الرواعة  الكلمات المفتاحوة:
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Abstract:  
There is no doubt that Sunnah has a great status among legislation' evidences. It is the 
second source after the Holy Qur'an. 
Allah Almighty has prepared a probity predecessors(the companions, the followers and 
imams)for protecting it from any distortion. They deal with it by keeping, writing and 
transmitting. It was transmitted generation after generation. 
As people are different at talent , the ability of keeping and transmitting, we also find that 
narrators are different at accuracy and the keeping of Al Hadith's words because of their 
human nature which has aeon's factors as forgetting and lack of accuracy. 
According to them, we find the mastered keeper for Hadith as he listened to it from the 
prophet(P.B.U.H).On the other hand, we find the other who says Hadith by meaning and he 
doesn't adhere to the prophet's words(P.B.U.H)which is knowing as the narration by 
meaning. 
This subject aims to elucidate the close connection among fundamental of Fiqh science, 
Hadith science and Fiqh to stand on the governance of Hadith's narration by meaning as it is 
a way of keeping Sunnah from extinction and losing. And then reaching to the truth of 
scholars' difference at a lot of facts and judgments. 
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